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Amb aquesta celebració iniciam la Setmana Santa, temps en que viurem els fets més 

importants de la nostra fe: la mort i resurrecció de Jesús. Aquest any les nostres 

celebracions tindran un to particular, perquè la pandèmia que vivim ens obliga a 

romandre a les nostres cases i evitar aglomeracions. En arribar aquests dies, trobam a 

faltar poder celebrar junts la nostra fe i, també, sortir acompanyant els passos en les 

processons, portant als nostres carrers allò que vivim en els nostres temples. Això ens 

exigirà estar molt atents, per viure amb intensitat aquests dies sants. Serà necessari 

rompre la monotonia a la què ens hem acostumat durant el mes que portam reclosos a 

les nostres cases, per disposar d'un temps més prolongat de pregària, d'escolta de la 

Paraula i de reflexió. Encara enmig d'aquesta situació extraordinària podem viure la 

nostra fe en Jesucrist mort i ressuscitat. 

1.- Acollir Crist 

En aquest diumenge de Rams no hem pogut sortir als nostres carrers amb les palmes, 

per aclamar Jesucrist com el Messies, Fill de David. Però sí que podem realitzar el que 

aquest gest significa, que és donar la benvinguda a Crist en la nostra vida. Portar a les 

mans unes palmes i rams d'olivera, és només un símbol que expressa el nostre desig 

d'acollir-lo de veritat entre nosaltres. Per això, des del més profund del nostre cor, 

unim avui les nostres veus a les dels fillets hebreus per cridar: "Beneït el qui ve en nom 

del Senyor!" Beneït sigueu, Jesús; sigueu benvingut a les nostres vides, ompliu-nos amb 

la vostra benedicció, la vostra misericòrdia i la vostra pau. Li diem també que ens ajudi 

a viure la nostra fe en Ell, perquè les nostres obres posin de manifest que és veritat 

que li hem acollit a la nostra vida. 

2.- "Tots el van abandonar" 

La lectura de la passió, que acabam d'escoltar, ens adverteix el perill de quedar-nos 

només en paraules, com aquella multitud que el va aclamar com a Messies diumenge i 

que el divendres sant li va girar l'esquena. 

L'evangelista Mateu, en la narració que hem escoltat, subratlla en el seu relat que en 

arribar els moments difícils, també els deixebles van abandonant un darrere l'altre el 

Mestre. Hi ha unes paraules que m'impressionen sempre que les escolt. Diu Sant 

Mateu: "Tots el van abandonar i van fugir" (v. 56). Per descomptat, el va abandonar 

Judes, que el va trair, però també Pere, en qui Jesús confiava, i tots els altres. En el 

moment de lliurar la seva vida, només unes dones valentes romanen allà, mirant de 

lluny el que succeeix. 



"Tots el van abandonar". Aquesta frase ens obliga a preguntar-nos si de veritat acollim 

Crist en la nostra vida i si estem disposats a seguir-lo també en els moments de dolor, 

la contradicció i la dificultat. Seguir Crist significa assumir la creu, el servei a tots i 

l'amor als últims. Hem de reconèixer amb vergonya que fàcilment ens rendim davant 

les dificultats, que defugim seguir-lo quan es dirigeix al Calvari. I hem de demanar-li 

fortalesa per aclamar-lo i acollir-lo sempre, en tot lloc i en tot moment de les nostres 

vides, també en aquests moments de dificultat que esteim vivint. 

3.- Per què m'has abandonat 

Però l'abandonament per part dels deixebles no és res comparat amb la sensació que 

viu Jesús quan està clavat a la creu i, davant el dolor insuportable, se sent abandonat 

també pel Pare. Hem escoltat en el relat de la passió segons sant Mateu que les 

últimes paraules de Jesús són: "Déu meu, Déu meu, per què m'heu abandonat". Jesús 

va pujar a l’arbre de la creu -diu la carta de Pere- "carregat amb els nostres pecats" (2, 

21). I amb molta gosadia diu sant Pau: "Al qui no havia experimentat el pecat, Déu, per 

nosaltres,  li va carregar el pecat” (2Co 5, 21). Jesús a la creu sent tot el pecat de 

l'home i la solitud i llunyania del Pare. 

Al mateix temps, Jesús viu aquesta passió amb esperança. A dalt la creu la creu, Jesús 

recita el salm 21 -que hem proclamat també nosaltres avui- en què s'expressa tota 

l'angoixa i desesperació davant la mort però al mateix  temps la viu amb esperança: 

"Vós, Senyor, no us allunyeu; força meva, veniu de presa a defensar-me" (v. 20). En el 

moment de l'abandonament, Jesús continua confiant en el Pare i des del seu dolor i 

aflicció li invoca com a salvador. 

Pens que en aquests dies moltes persones s'han sentit també soles i, potser, 

abandonades. El dolorós aïllament al que ens condemna el virus provoca aquesta 

sensació tant a les persones malaltes com a les seves famílies. I no pocs s'han sentit 

abandonats de Déu i han clamat a Ell en el seu dolor. Jesús crucificat ens ensenya a 

confiar en el Pare en tot moment i a invocar-lo amb la seguretat que Ell no es queda al 

marge sinó que s'implica en el nostre dolor i  desgràcia. 

Anam a començar la Setmana Santa. És temps d'acompanyar Jesucrist que entra a 

Jerusalem, que seu a la taula, que camina cap al Calvari i que espera el matí de Pasqua. 

No deixem tot sol a Crist durant aquesta Setmana Santa. Vetllem al costat d'Ell i no ho 

abandonem. Estic segur que, si ho fiem així, Ell ens omplirà amb la seva pau i amb el 

seu amor. 

 

 

  



DOMINGO DE RAMOS EN LA PASIÓN DEL SEÑOR 

Catedral de Menorca, 5 de abril de 2020 

 

Con esta celebración iniciamos la Semana Santa, en la que viviremos los 

acontecimientos más importantes de nuestra fe: la muerte y resurrección de Jesús. 

Este año nuestras celebraciones tendrán un tono particular, porque la pandemia que 

vivimos nos obliga a permanecer en nuestras casas y evitar aglomeraciones. Al llegar 

estos días, echamos de menos poder celebrar juntos nuestra fe y, también, salir 

acompañando a los pasos en las procesiones con las que llevamos a nuestras calles lo 

que vivimos en nuestros templos. Esto nos exigirá estará muy atentos, para vivir con 

intensidad estos días santos. Será necesario romper la monotonía a que nos tiene 

acostumbrados el mes que llevamos recluidos en nuestras casas, para disponer de un 

tiempo más prolongado de oración, de escucha de la Palabra y de reflexión. Aún en 

medio de esta situación extraordinaria podemos vivir nuestra fe en Jesucristo muerto y 

resucitado. 

1.- Acoger a Cristo 

En este domingo de Ramos no hemos podido salir a nuestras calles con las palmas, 

para aclamar a Jesucristo como el Mesías, Hijo de David. Pero sí que podemos realizar 

lo que ese gesto significa, que es dar la bienvenida a Cristo en nuestra vida. Llevar en 

las manos unas palmas y ramos de olivo, es sólo un símbolo que expresa nuestro deseo 

de acogerle de verdad entre nosotros. Por eso, desde lo más hondo de nuestro 

corazón, unimos hoy nuestras voces a las de los niños hebreos para gritar: “¡bendito el 

que viene en nombre del Señor!” Bendito seas, Jesús; sé bienvenido a nuestras vidas, 

llénalas con tu bendición, tu misericordia y tu paz. Le decimos también que nos ayude 

a vivir nuestra fe en Él, para que nuestras obras pongan de manifiesto que es verdad 

que le hemos acogido en nuestra vida. 

2.- “Todos lo abandonaron” 

La lectura de la pasión, que acabamos de escuchar, nos advierte del peligro de 

quedarnos sólo en palabras, como aquella turba le aclamó como Mesías el domingo y 

que el viernes santo le dio la espalda.  

El evangelista Mateo, cuya narración hemos escuchado, subraya en su relato cómo, 

cuando llegan los momentos difíciles, también los discípulos van abandonando uno 

tras otro al Maestro. Hay unas palabras que me impresionan siempre que las escucho. 

Dice San Mateo: “Todos lo abandonaron y huyeron” (v. 56). Por supuesto, le abandonó 

Judas, que le traicionó, pero también Pedro, en quien Jesús confiaba, y todos los 



demás. En el momento de entregar su vida, sólo unas mujeres valientes permanecen 

allí, mirando de lejos lo que sucede. 

“Todos lo abandonaron”. Esta frase nos obliga a preguntarnos si de verdad acogemos a 

Cristo en nuestra vida y si estamos dispuestos a seguirle también en los momentos del 

dolor, la contradicción y la dificultad. Seguir a Cristo significa asumir la cruz, el servicio 

a todos y el amor a los últimos. Hemos de reconocer con vergüenza que fácilmente nos 

rendimos ante las dificultades, que rehuimos seguirle cuando se dirige al Calvario. Y 

hemos de pedirle fortaleza para aclamarle y acogerle siempre, en todo lugar y en todo 

momento de nuestras vidas, también en estos momentos de dificultad que estamos 

viviendo. 

3.- Por qué me has abandonado 

Pero el abandono por parte de los discípulos no es nada comparado con la sensación 

que vive Jesús cuando está clavado en la cruz y, ante el dolor insoportable, se siente 

abandonado también por el Padre. Hemos escuchado en el relato de la pasión según 

san Mateo que las últimas palabras de Jesús son: “Dios mío, Dios mío, porqué me has 

abandonado”. Jesús subió al madero –dice la carta de Pedro- “cargado con nuestros 

pecados” (2, 21).  Y con mucha osadía dice san Pablo: “Al que no conocía el pecado, lo 

hizo pecado en favor nuestro” (2 Cor 5, 21). Jesús en la cruz siente todo el pecado del 

hombre y la soledad y lejanía del Padre. 

Al mismo tiempo, Jesús vive esa pasión con esperanza. Subido a la cruz, Jesús recita el 

salmo 21 –que hemos proclamado también nosotros hoy- en el que se expresa toda la 

angustia y desesperación ante la muerte pero también se vive con esperanza: “Tú, 

Señor, no te quedes lejos; fuerza mía, ven corriendo a ayudarme” (v. 20). En el 

momento del abandono, Jesús sigue confiando en el Padre y desde su dolor y aflicción 

le invoca como salvador. 

Pienso que en estos días muchas personas se han sentido también solas y, quizás, 

abandonadas. El doloroso aislamiento el que condena el virus provoca esta sensación 

tanto en las personas enfermas como en sus familias. Y no pocos se han sentido 

abandonados de Dios y han clamado a Él en su dolor. Jesús crucificado nos enseña a 

confiar en el Padre en todo momento y a invocarle con la seguridad de que Él no se 

queda al margen sino que se implica en nuestro dolor y desdicha. 

Vamos a comenzar la Semana Santa. Es tiempo de acompañar a Jesucristo que entra 

en Jerusalén, que se sienta a la mesa, que camina hacia el Calvario y que espera la 

mañana de Pascua. No dejemos sólo a Cristo durante esta Semana Santa. Velemos 

junto a Él y no lo abandonemos. Estoy seguro de que, si lo hacemos así, Él nos llenará 

con su paz y con su amor. 


